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Nová vědecká rada

Dne 3.6. se konalo shromážděńı vědeckých pracovńık̊u. Hlavńı náplńı byla volba nové Vě-
decké rady našeho ústavu. Připomı́nám, že Vědecká rada ústavu je volena na čtyři roky,
má patnáct člen̊u, z toho pět exterńıch. Čtyři interńı členové VR byli předem zvoleni v
jednotlivých vědeckých odděleńıch.

Nová Vědecká rada má následuj́ıćı složeńı:

• interńı členové
RNDr. Jǐŕı Borovička, CSc.; RNDr. Frantǐsek Fárńık, CSc.; RNDr. Petr Hadrava,
DrSc.; RNDr. Petr Heinzel, DrSc.; RNDr. Marian Karlický, DrSc.; RNDr. Pavel Koub-
ský, CSc.; RNDr. Michal Sobotka, CSc.; RNDr. Miloš Šidlichovský, DrSc.; RNDr.
Marek Vandas, DrSc.; Ing. Jan Vondrák, DrSc.

• exterńı členové
Prof. Ing. Jan Kostelecký, DrSc.; doc. RNDr. Zdeněk Mikulášek, DrSc.; doc. RNDr.
David Vokrouhlický, DrSc.; doc. RNDr. Marek Wolf, CSc.; doc. Ing. Josef Zicha, CSc.

Na prvńı sch̊uzi nové Vědecké rady ústavu (10.6.) byl předsedou VR zvolen P. Hadrava,
mı́stopředsedou F. Fárńık a jednatelem M. Vandas.

S. Ehlerová

Knihovna

Od února byl náš čistě dámský kolektiv vcelku pravidelně posilován o pracovńıky THS. Pod
neomylným vedeńım ”civilkáře” Pavla Švejdy nastoupili do depozita periodik. Jejich pra-
covńım prostřed́ım se staly úzké uličky mezi regály, pracovńım prostředkem vysavač značky
Philips a náplńı lezeńı po štafĺıch, nekonečné snášeńı svazk̊u knih, jejich luxováńı a následně
opět výstup na štafle a pečlivé chronologické seřazeńı každého titulu. Jen tak mimochodem,
nad rámec p̊uvodńı dohody, bylo doplněno mnoho nových poliček (d́ıky za spolupráci panu
Novotnému) a jejich rozteče upraveny tak, aby co nejlépe odpov́ıdaly formátu časopis̊u.

Ćılem celé této anabáze bylo zlepšeńı organizace depozita a źıskáńı tolik potřebného
prostoru pro nové svazky časopis̊u, které přibývaj́ı takřka geometrickou řadou.

Za trpělivou a precizńı práci děkujeme hlavně panu Švejdovi - prokázal vrozené buňky pro
práci v knihovně! Dı́k patř́ı i všem ostatńım, kteř́ı mu v knihovně pomáhali, a v neposledńı
řadě i panu Slezákovi, který přijal tento úkol za své.

Pokud tedy někdo z Vás nenajde sv̊uj časopis na př́ıslušném mı́stě, nezoufejte. Neztratil
se. Jenom se přestěhoval o pár regál̊u dál.

R. Svašková
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Prof. Vojtěch Šafař́ık

Podle článku M. Kopeckého “Před 100 lety zemřel prof. Vojtěch Šafař́ık”, Astropis 2/2002.

Vojtěch Šafař́ık se narodil v Novém Sadu 26. ř́ıjna 1829. Vystudoval gymnasium v Praze,
po té začal studovat chemii (Praha, Brno, Berĺın, Götingen). V letech 1859-1861 byl pro-
fesorem na obchodńı akademii ve Vı́dni. Na české technice v Praze začal p̊usobit nejprve
jako skriptor od roku 1865 a od roku 1868 pak jako profesor chemie. V téže hodnosti přešel
v roce 1882 na pražskou univerzitu, kde potom v letech 1892-1896 p̊usobil jako profesor
deskriptivńı astronomie. Zemřel v Praze 2. července 1902.

V popřed́ı Šafař́ıkových zájmů stála astronomie. Na svém domě v Praze na Vinohradech
nad Gröbovými sady postavil soukromou hvězdárnu, kde prováděl svá astronomická po-
zorováńı (Měśıc, planety, proměnné hvězdy). Rovněž se zabýval astronomickou optikou a
broušeńım zrcadel.

Značný vliv měl Vojtěch Šafař́ık na práci bratř́ı Josefa a Jana Fričových. Prvým př́ıstrojem
vyrobeným v d́ılně bratř́ı Frič̊u byl zrcadlový dalekohled pro prof. Šafař́ıka (dnes v muzeu
v Ondřejově). V. Šafař́ık byl nadšeným podporovatelem J.J. Friče v jeho snaze o vybu-
dováńı hvězdárny v Ondřejově, ve své závěti J.J. Fričovi věnoval veškeré své astronomické
materiály, předevš́ım tedy knihovnu a refraktor s Clarkovým objektivem, který je dodnes
použ́ıván pro studium Slunce. Z jeho poz̊ustalosti pocháźı také kyvadlové hodiny, které prof.
Šafař́ık koupil z poz̊ustalosti J.E. Purkyně (dnes v ředitelně ústavu).

M. Kopecký, redakčně zkráceno a upraveno

Historie a současnost Astronomického ústavu AV ČR

Od 30.4. do 17.5. 2002 prob́ıhala ve foyeru Akademie věd na Národńı tř́ıdě v Praze výstava
o historii a současnosti Astronomického ústavu. Spolupořadateli výstavy byl náš ústav a
Tiskový odbor AV. Jednalo se o jednu z řady výstav, kterými se prezentuj́ı jednotlivé ústavy.
Na slavnostńım zahájeńı 29.4. promluvil ředitel ústavu J. Palouš, zahrálo smyčcové kvarteto
v čele s P. Heinzelem a zazṕıval Malostranský komorńı sbor pod vedeńım Marko Ivanoviče.

Zdá se, že výstava měla celkem úspěch, pravděpodobně hlavně zásluhou př́ıstroj̊u (starých
i nových), které tvořily velkou část vystavovaných exponát̊u. Pozornost budily také meteority
(dokonce jsem slyšela odhady jejich ceny, někde mezi p̊ul a dvěma miliony korun). Dále jsme
na výstavě použili panely z Kosmické laboratoře, nástěnky z Muzea a nově vyrobené panely,
které budou použity ve vestibulu Kosmické laboratoře. Česká televize na výstavě natočila
sńımky pro pořad Dobré ráno, do kterého byl pozván ředitel ústavu J. Palouš.

S. Ehlerová

Ondřejov navšt́ıvili

Dne 9.4. na Ondřejov zav́ıtala saudskoarabská delegace vedená Dr. Salehem A. Al-Athelem,
prezidentem universitńıho města Krále Abdulazize. Delegace navšt́ıvila během svého něko-
likadenńıho pobytu v České republice několik ústav̊u Akademie věd. Na Ondřejově se nejv́ıce
zaj́ımala o výzkum a vývoj satelit̊u.

Dne 10.5. v doprovodu předsedkyně AV doc. H. Illnerové navšt́ıvil ondřejovskou část
ústavu Prof. Gérard Mégie, předseda CNRS. Zaj́ımal se převážně o satelit MIMOSA a
dvoumetrový dalekohled.

Dále Ondřejov navšt́ıvili J.C. White II. z Astronomical Society of the Pacific, a Prof. M.
Jacobs (CERN).

S. Ehlerová
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Informace z vedeńı ústavu

• Pravidla pro podáváńı přihlášek grantovým agenturám: celková kapacita řeši-
tele a člen̊u řešitelského týmu nesmı́ přesáhnout 100%, v části finančńı podpora z
daľśıch zdroj̊u se musej́ı uvádět badatelské projekty, výzkumná centra, fialové projekty
a daľśı granty. Neuváděj́ı se výzkumné záměry.

• Akademie věd vypisuje tzv. Juniorský program AV ČR zaměřený na podporu mladých
badatel̊u. Jeho součást́ı je i vytvořeńı systému podpory interńıch startovaćıch
projekt̊u. Žádosti se přij́ımaj́ı od 15.5.2002.

• V novém rámcovém programu Evropské unie (RP6) se ústav může zapojit do projekt̊u
rotace Země, optické interferometrie a programu OPTICON.

• Plat́ı nová pravidla pro přij́ımáńı doktorand̊u: AsÚ bude doktorand̊um, o které
má zájem, nab́ızet 25% úvazek na prvńı tři roky studia. Po doktorské státńı zkoušce
je ho možno rozš́ı̌rit na 35%. Pokud student požádá o prodloužeńı studia, měly by
být náklady s t́ım spojené hrazeny z grantu. Úvazky již přijatých doktorand̊u se t́ımto
neměńı.

• Od 1.7. plat́ı nový ceńık za ubytováńı v Ondřejově. Rozeznávaj́ı se tři kategorie:
vlastńı zaměstnanci (80 Kč za l̊užko a noc), hosté spolupracuj́ıćı na úkolech AsÚ (160
Kč) a ostatńı (250 Kč).

• V souvislosti s přijet́ım zákona o světelném znečǐstěńı byly vypracovány podklady
pro vytvořeńı ochranného pásma kolem Ondřejova.

• Od 1.4.2002 je ústav pojǐstěn.

• Cenu Otty Wichterleho pro mladé vědecké pracovńıky źıskal J. Borovička.

• Konkurzu na mı́sta pro postgraduálńı studenty dne 17.6. se zúčastnili studenti
M. Jeĺınek, P. Macho, J. Jurčák a J. Libich. Pokud budou přijati na doktorské studium
na MFF UK, obor F1, bude jim od 1.10.2002 na dobu jednoho roku nab́ıdnut 25%
úvazek v AsÚ.

• V zář́ı se bude konat pietńı shromážděńı při př́ıležitosti 90 let od úmrt́ı a 170 let od
narozeńı pańı Eleonory z Ehrenbergu. Na př́ıpravě programu se pod́ıĺı Klub přátel
hudby, Obecńı úřad Ondřejov a AsÚ.

• Za roky 2001-2002 vyjde nová barevná kńıžka. Na konci tohoto roku se budou
vyb́ırat podklady.

Slunovratový tenis potřet́ı

Podobně jako v předchoźıch dvou letech, i letos se uskutečnil slunovratový tenisový turnaj
o Pohár Astronomického ústavu. Protože to byl třet́ı ročńık, můžeme snad už ř́ıci, že turnaj
tradičńı. Vše prob́ıhalo opět na tenisovém kurtu pod hvězdárnou v Ondřejově a také v
podobném duchu jako předchoźı ročńıky. Jedinou drobnou změnou byl jiný termı́n, hlavńı
turnaj se konal až 10. července.

Hlavńımu turnaji předcházela daľśı dvě tenisová odpoledne. Nejdř́ıve to byly “hrátky
žen” ve středu 3. července, následované turnajem muž̊u skupiny A (A jako amatéři) den před
hlavńım turnajem. Ženy poměřily své śıly ve čtyřhrách, ve kterých se postupně vyměnilo i
složeńı dvojic. Nejúspěšněǰśı hráčkou se stala Stanislava Medřická, která byla vždy členkou
v́ıtězné dvojice. Hlavńı turnaj žen je ovšem teprve před námi.

Mezi amatéry byla situace vyrovnaněǰśı. O prvńı mı́sto se podělili Richard Plaček a Pavel
Švejba, kteř́ı źıskali po třech v́ıtězstv́ıch. Podobná situace byla i na mı́stě třet́ım, o které se
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pro změnu dělili Rostislav Štork a David Kurc se dvěma v́ıtězstv́ımi. Jedině Radek Peřestý
se s nikým dělit nechtěl a sám si obsadil mı́sto páté. Každopádně mu ale patř́ı uznáńı za
odvahu, s ńıž do turnaje nastoupil navzdory své velmi krátké tenisové kariéře.

Rovněž do hlavńıho turnaje se přihlásilo pět hráč̊u, č́ımž se opakovala situace z před-
choźıch dvou ročńık̊u. Hrálo se opět zp̊usobem každý s každým na zkrácené sety do pěti
bod̊u (stejným zp̊usobem se hrál i turnaj A). Čtveřice loňských účastńık̊u (Pavel Koten,
Jan Palouš, Cyril Ron a Miloš Šidlichovský) byla tentokrát doplněna o Jǐŕıho Kubánka.
Veterány všech ročńık̊u nadále z̊ustávaj́ı Jan Palouš a Pavel Koten. Za horkého letńıho
odpoledne nastoupili k prvńımu zápasu Cyril Ron a Miloš Šidlichovský. Následovali je daľśı
hráči a po deśıti zápasech bylo o pořad́ı rozhodnuto.

Pro oko divákovo skýtal jistě nejzaj́ımavěǰśı pod́ıvanou zápas Palouš vs. Šidlichovský,
který byl zároveň bojem o prvńı mı́sto v turnaji. Diváci mohli obdivovat krásné dlouhé
výměny i pestrou hru obou hráč̊u. V koncovce měl nakonec navrch Jan Palouš, který svému
soupeři oplatil loňskou porážku a po ročńı přestávce se opět vrátil na nejvyšš́ı stuṕınek.
Velmi vyrovnaným byl i zápas mezi Kotenem a Ronem, který se nakonec stal bojem o třet́ı
mı́sto. Podobně jako loni se oba hráči přetahovali o vedeńı a i v tomto utkáńı nakonec došlo
na odplatu za loňský výsledek. Tentokrát zv́ıtězil Pavel Koten a v konečném účtováńı tak
obsadil třet́ı př́ıčku. Poprvé v historii turnaje se odpoutal od posledńıho mı́sta a prolomil
téměř již proklet́ı dobře rozehraných, ale nev́ıtězných zápas̊u z předchoźıch ročńık̊u. Cyril
Ron předvedl také řadu povedených tenisových moment̊u, v koncovce mu tentokrát nepřálo
tolik štěst́ı, a tak nakonec obsadil mı́sto čtvrté. Nováček turnaje Jǐŕı Kubánek se velmi snažil
a bojoval ze všech sil, nicméně na zkušeněǰśı hráče jeho úsiĺı nestačilo a připadlo na něj ono
nepopulárńı páté mı́sto. Každopádně je mu ale nutno vyjádřit uznáńı za odvahu, se kterou
se do hlavńıho turnaje přihlásil. Tu odvahu, kterou neměli jińı, mnohdy i zkušeněǰśı tenisté.

Na závěr bych chtěl rovněž poděkovat některým lidem, kteř́ı sice na kurtu nebojovali,
ale přesto se významně pod́ıleli na hladkém pr̊uběhu turnaje. Hlavńı organizátorka Zdenka
Ambrožová vše zař́ıdila tak, že turnaj proběhl hladce i bez jej́ı př́ıtomnosti. Př́ımo na kurtu
ji v jej́ı funkci nahradil Richard Plaček. Zdravotńı d̊uvody neumožnili př́ımo se zúčastnit
Petru Pecinovi, který na turnaj přesto nezanevřel a významně pomohl v pozici vrchńıho
rozhodč́ıho. A konečně pańı Horáková se po celou dobu turnaje vzorně starala o hladové
žaludky hráč̊u i divák̊u. Posledńı slovo d́ık̊u patř́ı právě divák̊um, kteř́ı i v horkém počaśı
přǐsli, povzbudili hráče a pěkným tenisovým moment̊um zatleskali. Pokud jsem na někoho
zapomněl, tak se mu velmi omlouvám a děkuji alespoň anonymně.

Role fotografa se na turnaji opětovně chopil Radek Peřestý a jeho úlovky jsou k nahlédnut́ı
na internetové adrese:http://www.asu.cas.cz/~koten/tenis2002/.

A co ř́ıci na závěr? Za rok znovu a nov́ı účastńıci jsou v́ıtáni!
P. Koten

ZE SEMINÁŘŮ ÚSTAVU

Seminář odděleńı meziplanetárńı hmoty 4. března 2002

Novinky z odděleńı MPH

K 31.12. ukončil práci v odděleńı MPH Ondřej Mikulašt́ık. V listopadu proběhlo úspěšné
pozorováńı meteorického deště Leonid optickými metodami ze tř́ı stanic v Arizoně, USA,
a meteorickým radarem v Ondřejově. Třebaže maximum nastalo pro Evropu v denńıch
hodinách, na stanićıch naš́ı bolidové śıtě, kde bylo jasno, se podařilo již předcházej́ıćı noc
vyfotografovat v́ıce než dvacet Leonid. Nejvýznamněǰśı meteor té noci byl však velmi jasný
sporadický bolid nad západńı Ukrajinou. Byl vyfotografovaný u nás a na Slovensku a pronikl
až do výšky 13 km nad zemı́, což je nejnižš́ı vyfotografovaná výška bolidu v̊ubec. Zcela jistě
došlo k pádu v́ıce než 100 kg meteorit̊u, kv̊uli hornatému terénu však žádný nebyl nalezen. V
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prosinci a v lednu úspěšně proběhlo televizńı a radarové pozorováńı Geminid a Quadrantid
(bylo jasno, i když velmi mrazivo).

P. Pravec dostal nový grant od Grantové agentury AV, na tři roky (2002-2004) na fo-
tometrii a astrometrii bĺızkozemńıch planetek s 65cm dalekohledem. Spoluřešitelé jsou P.
Kušnirák, L. Šarounová a M. Velen. V lednu proběhla oprava (vyčǐstěńı) kamery AP7.
Zároveň proběhla výměna filtru. Před i po opravě prob́ıhal program fotometrie bĺızkozemńıch
asteroid̊u. Nejzaj́ımavěǰśımi pozorovanými objekty byly 1998WT24 a 2001CB21. Z daľśıch
měřených těles je zvlášt’ zaj́ımavý 2001 OG108, objekt objevený v červenci 2001, na kome-
tárńı dráze (a=13.3 AU, e=0.93, i=80◦), ale nevykazuj́ıćı po celý minulý p̊ulrok žádnou
aktivitu. Změřili jsme jeho rotačńı periodu, 2.38 dne. V lednu t.r. se u něj objevila prvńı
kometárńı aktivita a prokázalo se tak, že jde opravdu o jádro komety a nikoli o asteroid na
neobvyklé dráze.

V projekt ESA INTEGRAL prob́ıhaj́ı všechny práce podle harmonogramu. Start družice
by měl být 17.10.2002. Českému týmu projektu ESA INTEGRAL bylo přiděleno vedeńı
vědeckého oboru 5.5 (Cataclysmic Variables) se všemi z toho vyplývaj́ıćımi d̊usledky a právy,
včetně práva na odpov́ıdaj́ıćı data v rámci ”Core Programu”. Robotický teleskop BART
je v běžném provozu s prvńı automatickou odezvou na detekci z družice. Byla vytvořena
internetová prezentace projektu na adrese http://lascaux.asu.cas.cz/ .

J. Borovička, vedoućı odděleńı MPH

Pád meteorit̊u Morávka: co jsme se dozvěděli z televizńıch, seismických a in-
frazvukových záznamů

Jiř́ı Borovička

Pád meteorit̊u Morávka v Beskydech dne 6. května 2000 v odpoledńıch hodinách je
teprve pátým př́ıpadem na světě, kdy byl instrumentálně zobrazen pr̊ulet př́ıslušného bolidu
atmosférou. Třem náhodným svědk̊um se podařilo zaznamenat bolid videokamerou. Zvukové
vlny od bolidu byly nav́ıc zaznamenány na 16 seismických stanićıch u nás a v Polsku a na
jedné infrazvukové stanici v Německu. Analýza těchto dat i laboratorńı analýzy meteorit̊u
jsou nyńı již téměř dokončeny a umožnily komplexńı pohled na bolid a na historii meteorit̊u.
Byla určena dráha bolidu v atmosféře a jeho heliocentrická dráha před vstupem do atmosféry.
Znalost dráhy umožnila podrobně porozumět š́ı̌reńı zvukových a seismických vln. Několika
nezávislými metodami byla určena p̊uvodńı hmotnost meteoroidu a byla studována jeho
historie ve slunečńı soustavě. Podrobně byla také analyzována fragmentace meteoroidu při
pr̊uletu atmosférou.

Seminář stelárńıho odděleńı 15. dubna 2002

Novinky ze stelárńıho odděleńı

Od 1.3.2002 odešel pan Josef Havelka do d̊uchodu, v odděleńı však pracuje dále jako po-
zorovatel na 60% úvazek. Od 1.3.2002 byl rozš́ı̌ren úvazek Mgr. Daniely Korčákové na 100%.

V obdob́ı od předchoźıho semináře navšt́ıvil odděleńı Dr. Otmar Stahl z Landessternwarte
Koenigstuhl v Heidelbergu (Německo).

Odděleńı spolupracuje na řešeńı dvou nových grant̊u GA ČR, a to na grantu Doc. Zdeňka
Mikuláška (PřF MU Brno) “Fyzika horkých hvězd a hvězdných systémů s horkými složkami”
(spoluřešitel Dr. J. Kubát). Druhý grant ”Ondřejovský ešeletový spektrograf” źıskal Dr.
Pavel Koubský a spoluřešiteli jsou Doc. Pavel Mayer (AsÚ MFF UK Praha) a Doc. Ladislav
Ṕına (FJFI ČVUT Praha).

Od 8.4. do 12.4.2002 se konala odložená konference v Tuebingenu ”Stellar atmospheres
modelling”. Byla naš́ım odděleńım hojně aktivně navšt́ıvena (3 ústńı referáty - Korčáková,
Krtička, Kubát a 3 postery (Hadrava, Kubát, Votruba).

Od 4.3.2002 po odstraněńı závady na modrém kanálu německého spektrografu HEROS
je spektrograf opět v provozu a pozorujeme v Cassegrainově ohnisku. Během pozorováńı v
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coudé byl úspěšně nasazen nový CCD chip a byla poř́ızena řada kvalitńıch spekter.
J. Kubát, vedoućı stelárńıho odděleńı

NLTE modely atmosfér horkých hvězd

Jiř́ı Kubát
Byla popsána metoda a program pro výpočty NLTE model̊u hvězdných atmosfér v hy-

drostatické a zářivé rovnováze bud’ ve sféricky symetrické nebo planparalelńı geometrii.
Rovnice přenosu zářeńı je započtena pomoćı metody přibližných lambda operátor̊u (urychle-
né lambda iterace). Zbytek rovnic (hydrostatické rovnováhy, zářivé rovnováhy, statistické
rovnováhy, optické hloubky) je řešen pomoćı Newtonovy-Raphsonovy metody (linearizaćı).
Program je schopen poč́ıtat modely planparalelńıch a sféricky symetrických polonekonečných
atmosfér a také modely planparalelńıch a sféricky symetrických slupek. Mı́sto standardńı
rovnice zářivé rovnováhy může být pro určeńı teplotńı struktury hvězdné atmosféry použita
rovnice pro tepelnou rovnováhu elektronového plynu. Tato metoda je velmi užitečná ve
vněǰśıch částech atmosféry s opticky tlustými čarami, kde běžně už́ıvaná metoda založená
na rovnici zářivé rovnováhy někdy nekonverguje. V programu je zabudována i možnost řešit
omezený NLTE problém (řešeńı rovnice přenosu zářeńı a statistické rovnováhy) pro zadaný
model atmosféry. Bylo ukázáno i blokové schéma metody.

Seminář skupiny dynamiky pohyb̊u satelit̊u 13. května 2002

Novinky ze skupiny dynamiky pohyb̊u satelit̊u

Sedmého listopadu 2001 byla podepsána smlouva o vypuštěńı družice MIMOSA společnost́ı
EUROCKOT s předběžným datem 16.12.2002. V pr̊uběhu celého obdob́ı pokračovaly práce
na dokončeńı družice v dodavatelské firmě. V únoru byla podepsána mezistátńı smlouva o
úhradě startu formou odpisu části ruského dluhu. V březnu byla uzavřena smlouva se Space
Devices o př́ıpravě družice na start v plánovaném termı́nu. V dubnu dokončil zahraničńı
doktorand Fawzy svoji disertačńı práci a odjel i s rodinou zpět do Egypta. V květnu prob́ıhala
jednáńı s Výzkumným a zkušebńım leteckým ústavem o testováńı družice v rámci předletové
př́ıpravy. VZLU jako spolunositel projektu Centrum leteckého a kosmického výzkumu by se
tak mohl pod́ılet na realizaci šesté české družice.

R. Peřestý, vedoućı skupiny

Drážd’anský kodex: kniha mayské astronomie

V. Böhm
Mayové, indiánský národ, který na územı́ jihovýchodńıho Mexika a přilehlých stát̊u

vytvořil jednu z nejpozoruhodněǰśıch kultur na americkém kontinentu. Jej́ı počátky spadaj́ı
asi 1500 let před n. l. V raném obdob́ı svého vývoje byla pod vlivem ještě starš́ı kultury
Olmék̊u, jejichž obřadńı centra se nacházej́ı v dnešńıch státech Veracruz a Tabasco. Vývoj od
prostých vesnic, z nichž některé se stávaly ceremoniálńımi středisky př́ıslušných kult̊u, vyústil
ve výstavbu velkolepých chrámových měst. Nejvyšš́ım projevem mayské kultury bylo užit́ı
vlastńıho hieroglyfického ṕısma a složitého systému kalendáře, úspěchy v astronomických po-
zorováńıch a výpočet astronomických úkaz̊u. Poznatky z astronomie jsou soustředěny v tzv.
Drážd’anském kodexu, jedné ze čtyř vzácně dochovaných mayských rukopisných knih. Zde
uvedená mayská data týkaj́ıćı se některých astronomických úkaz̊u jsme použili pro výpočet
korelace mezi mayským a křest’anským systémem datováńı. Přesný převod mayských dat na
juliánský kalendář umožňuje správně datovat celý pr̊uběh vývoje mayské kultury. Problém
správné korelace nebyl až doposud uspokojivě vyřešen.

6



Seminář 3. června 2002

Využit́ı mikroakcelerometrických měřeńı: vliv odporu atmosféry na ńızkolet́ıćı
družice

Aleš Bezděk
Přednáška se týkala p̊usobeńı negravitačńıch sil na umělé družice Země, pohybuj́ıćıch se

ve výškách menš́ıch než 2000 km. Na studium těchto sil je zaměřený projekt české vědecké
družice Mimosa, která má být vypuštěna na oběžnou dráhu v polovině roku 2003. Stručně
byl zmı́něn princip měřeńı akcelerometru, na př́ıkladě francouzského akcelerometru Cactus
bylo ukázáno, jak vypadaj́ı a co obsahuj́ı skutečná mikroakcelerometrická měřeńı.

Z negravitačńıch sil má velký význam zejména brzděńı družic atmosférou Země, které
zp̊usobuje postupný pokles výšky nad zemským povrchem. Pokud tento pokles neńı kom-
penzován, družice nakonec shoř́ı v hustých vrstvách atmosféry. V druhé části přednášky
byly prezentovány výsledky semianalytické teorie pohybu družic pod vlivem odporové śıly
atmosféry.

Na závěr přednášky jsme si jako kulturńı vložku ukázali lineárńı a rotačńı akcelerometr
pracuj́ıćı v lidském uchu.

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Personálńı změny

1.4. nastoupila do účtárny pańı Marie Chytrová.
1.5. nastoupil do slunečńıho odděleńı Jozef Leško a do odděleńı meziplanetárńı hmoty Jǐŕı
Kubánek.

Informace Astronomického ústavu AV ČR rediguj́ı Soňa Ehlerová a Petr Pravec. V elektronické
podobě jsou dostupné na World Wide Web na URL http://www.asu.cas.cz/asu-info/, starš́ı č́ısla
pak na anonymńım ftp na adrese asu.cas.cz (147.231.104.1) v adresáři /pub/informace-asu.
Uzávěrka tohoto č́ısla byla 12. července 2002.
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